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افتتاح پروژه های آبرسانی درسردشت
بندرعباس، خبرنگار وطن امروز: با حضور اكرمی، 
 مع��اون سیاس��ی و امنیتی اس��تاندار هرمزگان، 
3 پروژه آبرسانی سردشت و گوهران به بهره برداری 
رسید. این پروژه ها شامل احداث شبكه توزیع آب 
در سردشت و گوهران به طول 30 كیلومتر، حفر و 
تجهیز یك حلقه چاه در سردشت و احداث مخزن 
آب 2 هزار مترمكعبی و ابنیه  جانبی سردش��ت 
است كه در مجموع با اعتبار 41 میلیارد ریال اجرا 
شده است. همچنین پروژه ساختمان بهره برداری 
امور آب و فاضلاب قشم با حضور دریانورد، معاون 

امور برنامه ریزی استاندار به بهره برداری رسید. 

برگزاری دوره »رسیدگی به تخلفات 
اداری« در شرکت آب هرمزگان 

بندرعب�اس، خبرنگار وطن ام�روز: با توجه به 
اهمیت و حساسیت موضوع »كاهش و پیشگیری 
از وقوع و ارتكاب تخلفات اداری« در شركت های 
تابع��ه صنعت آب و برق، دومین دوره آموزش��ی 
كاربردی »آش��نایی با نظام رسیدگی به تخلفات 
اداری« ب��ا حضور مدیرعامل، معاون��ان، مدیران، 
كارشناس��ان و كارمندان ش��ركت آب منطقه ای 
هرمزگان روز 8 بهمن ماه سال جاری در بندرعباس 
برگزار شد. محمدرضا علیمرادی به عنوان مدرس 
دوره آموزشی یادشده گفت: شركت آب منطقه ای 
هرم��زگان به عنوان یكی از پیش��گامان متقاضی 
تش��كیل دوره های یادشده پس از برگزاری اولین 
دوره آموزشی در سال 92، دومین دوره آموزشی 
خود را با اس��تفاده از ظرفیت های موجود و بدون 
اختلال در روند خدمات رسانی شركت برگزار كرد.

افتتاح اولین جایگاهCNG در مراوتپه 
گرگان، خبرنگار وطن ام�روز:  با افتتاح جایگاه 
»ش��هرداری مراوه تپه« اولین جایگاه CNG این 
شهرستان و شصت وچهارمین جایگاه عرضه گاز 
طبیعی فشرده )CNG( استان گلستان در مدار 
بهره برداری قرار گرفت.  مدیر منطقه در مراس��م 
افتتاحیه این جایگاه برگزار ش��د ضمن اعلام این 
خبر گفت: ای��ن آخرین جای��گاه از محل منابع 
تخصیصی وزارت نفت اس��ت. وی خاطرنش��ان 
كرد: اح��داث و بهره برداری جای��گاه CNG در 
مراوه تپه از دغدغه های مهم مردم این شهر بوده 

كه خوشبختانه در دهه مبارک فجر افتتاح شد.

رونمایی از پروژهای شهری در ساری
س�اری، خبرنگار وطن امروز:  مهدی عبوری، 
ش��هردار س��اری در بزرگ تری��ن نورافش��انی 
تاریخ س��اری گفت: ش��ما مردم آنقدر با مهر و 
قدرش��ناس هستید كه به هیچ چیز جز ماندن 
در شهرداري فكر نمي كنم. در شب 22 بهمن و 
جشن بزرگ پیروزي كه ده ها هزار نفر از مردم 
مركز مازندران به دعوت جوان اول س��اري و در 
بوستان ملل گردهم آمده بودند از پروژه هایي كه 
به گفته او بزودي افتتاح مي شوند، پرده برداري 
شد. عبوري در این جشن باشكوه و خاطره انگیز 
طي سخناني كه بارها و بارها با تشویق و تایید 
مردم روبه رو ش��د نخست از حضور آنان در این 
مراس��م تقدیر كرد و گفت: ش��ما مردم شریف 
س��اري آنقدر خوب و آنقدر قدرشناس هستید 
كه هیچ انگیزه اي جز خدمت به شما و ماندن در 
ساري و شهرداري ندارم. این سخنان عبوري كه 
خ��ط بطلاني بود بر تمام اما و اگرها و رایزني ها 
و گمانه زني ها درباره آینده شهرداري ساري كه 
هربار نیز با نگراني هاي شدید شهروندان مواجه 
مي شد كه باردیگر و این بارشدیدتر از همیشه از 
سوي مردم تشویق شد. مهدي عبوري در بخش 
دیگري از مراسم از پروژه هایي رونمایي كرد كه 
به گفته او بزودي افتتاح خواهند ش��د آن هم 
پس از 3 دهه. وی افزود: پل داراب، فاز دوم پل 
ذغالچال )پل شهید نوري(، زیرگذر پل گردن، 
بزرگراه جنوب به ش��مال، س��ي متري شهید 
اندخورا و كمربندي شمالي پروژه هایي هستند 
كه شما مردم شریف براي افتتاح آنها گاه تا بیش 

از 37 سال به انتظار نشستید. 

برگزاری مسابقه وبلاگ نویسی و 
تهیه فیلم کوتاه در گرگان

گ�رگان، خبرنگار وطن امروز:  س��تاد دهه فجر 
دانشگاه علوم كشاورزی و منابع طبیعی گرگان 
طی اطلاعیه ای اعلام كرد: مسابقه وبلاگ نویسی 
و تهیه فیلم كوتاه با موضوع دستاوردهای انقلاب 
اس��لامی در دانش��گاه برگزار می ش��ود. در این 
اطلاعیه آمده است: علاقه مندان باید آثار خود را تا 
سوم اسفندماه به اسماعیل زاده )معاونت فرهنگی 
و اجتماعی دانشگاه( تحویل دهند. گفتنی است 
به 3 اثر برتر جوایزی اهدا خواهد شد. علاقه مندان 
جهت كس��ب اطلاعات بیشتر به سایت معاونت 

فرهنگی و اجتماعی دانشگاه مراجعه كنند.

هرمزگان

وطن 12

واردات بی روی��ه پنب��ه و روغ��ن س��بب ش��ده 
طلای س��فید خراسان جنوبی این روزها حال خوشی 
نداشته و شاهد تعطیلی كارخانه های روغن كشی پنبه 
و تنزل جایگاه اس��تان در تولید این محصول به رتبه 
پنجم كشوری باشیم. به گزارش مهر، خراسان جنوبی 
به دلیل داشتن آب و هوای مناسب برای كشت پنبه 
تا چند س��ال پیش رتبه دوم كشور در تولید پنبه را 
داش��ت اما این روزها به دلی��ل برخی نامهربانی ها و 
كاه��ش قیمت آن به عل��ت واردات بی رویه حتی در 
فصل برداشت محصول، طلای سفید ایران در روزهای 
سیاه به سر می برد. در شرایطی كه تورم در كشور بالا 
بوده و قیمت محصولات روز به روز گران تر می شود، 
قیمت طلای س��فید روند نزول��ی در پیش گرفته و 
ورشكس��تگی بس��یاری از صنایع تبدیلی وابسته به 
آن سبب شده دیگر كش��اورزان و 22 هزار بهره بردار 
این محصول در خراسان جنوبی رغبتی برای كاشت 
پنبه نداشته باش��ند. این موضوع سبب شده سطح 
زیركش��ت پنبه در اس��تان از 11 هزار و 20۵ هكتار 
در س��ال گذش��ته به 10 هزار و ۶۵0 هكتار كاهش 
یابد و با كاهش میزان برداش��ت پنب��ه به 23 هزار و 
121 تن در سال جاری، رتبه خراسان جنوبی در تولید 
پنبه از رتبه دوم و سوم در سال های گذشته به رتبه 
پنجم كشور نزول پیدا كند. از طرفی واردات بی رویه 
روغن های مایع سبب شده كارخانه های روغن كشی 
پنبه در اس��تان تعطیل ش��ده و كارگران شاغل در 
این كارخانه ها به جمعیت بیكار استان اضافه شوند. 
روزگار س��یاه پنبه كاری در خراسان جنوبی بسیاری 
از متولیان، دست اندركاران و تولیدكنندگان صنعت 
پنبه و صنایع وابس��ته را نگران كرده است و بیم آن 
می رود تداوم سیاست های نسنجیده و عملی نشدن 

وعده های مس��ؤولان در حمایت از كشاورزان سبب 
وداع بس��یاری از آنها با كشت پنبه  شود و كشاورزان 
به كش��ت محصولات دیگر روی آورند. چندی پیش 
مدیركل صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی در 
كارگروه امور اقتصادی اس��تان از ورود پنبه  چینی به 
كش��ور ابراز نگرانی كرده و گف��ت: ورود پنبه  چینی 
به اس��تان، عرصه را برای فعالیت واحدهای تولیدی 
ما تنگ كرده و باید از ورود آن به اس��تان جلوگیری 
شود. سیدنعمت الله حقیقی با اشاره به اینكه بیش از 
2 سال است این واحدهای تولیدی استان در حالت 
نیمه تعطیل قرار دارند، افزود: بخشی از این مشكل به 
سیستم ناكارآمد حس��ابداری این واحدهای تولیدی 
بازمی گردد. وی با بیان برخی مش��كلات پنبه كاران 
اس��تان، گفت: خراس��ان جنوبی یكی از ظرفیت های 

خوب تولید پنبه مرغوب در كشور است اما متاسفانه 
واردات بی روی��ه پنبه  چینی و روغن پنبه دانه باعث 
ش��ده تا پنبه كاران اس��تان به س��مت ورشكستگی 
بروند. علی كیانی، مدیر یك كارخانه روغن كش��ی به 
مهر گفت: یكی از مشكلات اصلی كارخانه های پنبه 
پاک كنی واردات بی رویه پنبه و نخ اس��ت. وی ادامه 
داد: ای��ن محص��ولات با قیمت پایین تر وارد كش��ور 
ش��ده و این در حالی است كه قیمت تمام شده پنبه 
در داخل اس��تان بالات��ر بوده و این موضوع س��بب 
ورشكستگی بسیاری از كارخانه ها شده است. كیانی 
با بیان اینكه كاهش قیمت پنبه، كشاورزان را نسبت 
به كشت این محصول بی رغبت كرده و تولید پنبه در 
اس��تان را به نصف كاهش داده است، افزود: در حال 
حاضر قس��مت پنبه پاک كنی كارخان��ه من با حدود 

یك س��وم ظرفیت كار می كند و قسمت روغن كشی 
نیز با داش��تن 20 كارگر به طور كامل تعطیل ش��ده 
اس��ت. وی عن��وان ك��رد: بی��ش از 70 درصد مردم 
شهرستان بشرویه مشغول كشاورزی هستند و اكثرا 
در كش��ت پنبه فعالیت می كنن��د. وی با بیان اینكه 
20 درصد اش��تغال مرتبط با صنایع نس��اجی است، 
اظهار داشت: با این وجود پنبه كاران در كشور بسیار 
مظلوم واقع شده اند و به دلیل واردات بی رویه محلوج 
از تركمنستان، پاكستان و... بسیاری از كارخانه ها غیر 
فعال شده است. كیانی اظهار داشت: متاسفانه شعار 
اقتصاد مقاومتی و حمایت از تولید گفته می شود اما 
ای��ن امر در بحث پنبه محقق نمی ش��ود. وی با بیان 
اینكه كارخانجات پنبه اس��تان به زیستگاه پرندگان 
تبدیل شده اس��ت، گفت: در كل كشور ۵0 هزار تن 
محلوج پنبه باقی مانده و به طور كلی در سراسر كشور 
۵ استان از جمله استان های خراسان رضوی، شمالی،  
جنوبی، فارس، س��منان و بعضا در شمال هم كشت 
پنبه انجام می ش��ود لذا دولت باید از این اس��تان ها 
حمایت كند. كیانی با انتقاد از واردات بی رویه روغن 
به كشور، گفت: واردات بی رویه روغن های مایع سبب 
شده بیشتر كارخانه های روغن كشی پنبه در خراسان 
تعطیل ش��وند. وی ادامه داد: از ح��دود 30 كارخانه 
روغن كشی در خراسان جنوبی، رضوی و شمالی تقریبا 
تمام آنها به حالت تعطیل درآمده و در خراسان جنوبی 
نیز تمام كارخانه های روغن كشی پنبه تعطیل شده اند. 
سرمایه گذار بخش خصوصی گفت: دولت باید زمانی 
اجازه ورود محصولی به داخل كش��ور را بدهد كه آن 
محصول در كشور نباشد اما زمانی كه این محصول با 
كیفیت بهتر در كشور تولید می شود، چرا باید اجازه 

واردات بی رویه آن را داد؟! 

کرمان، خبرن�گار وطن امروز:  به گ��زارش روابط 
عمومی سازمان جهاد كش��اورزی جنوب كرمان، 
دكتر سیدیعقوب موسوی با ارائه گزارشی از سفر سه 
روزه مهندس آقایی قائم مقام وزیر جهاد كشاورزی 
در ام��ور مجلس و مهندس س��جادی معاون آب و 
خاک و صنایع كش��اورزی وزیر ب��ه منطقه اظهار 
داشت: این افراد از بخش كشاورزی منطقه جنوب 
كرم��ان بازدید به عم��ل آوردند. وی با اش��اره به 

بازدید مسؤولان مربوط از گلخانه  های منطقه بیان 
داشت: جنوب استان كرمان یكی از مناطقی است 
كه دارای گلخانه  های متع��دد بوده و از نظر تولید 
محصولات گلخانه ای در سطح كشور ممتاز است. 
موس��وی تصریح كرد: یكی از سیاست های وزارت 

جهاد كشاورزی برای تولید انبوه محصولات غذایی 
و در برخی موارد خارج از فصل توس��عه گلخانه ها 
و كشت های گلخانه ای است. رئیس سازمان جهاد 
كش��اورزی جن��وب كرمان گف��ت: اخی��راً در این 
منطقه س��ازه  های گلخانه  ای برای مصارف انرژی و 

تولید اقتصادی بهینه  س��ازی شده است. وی افزود: 
كاهش هزینه تولید در واحد سطح، افزایش كیفیت 
محصول برای صادرات، بازارپسندی و رقابت پذیری 
از برنامه هایی است كه در تولید گلخانه  ای از اهمیت 
ویژه ای برخوردار اس��ت. موسوی عنوان كرد: تولید 
تجاری در گلخانه ها تا آنجا پیش رفته است كه تجار 
سایر كشورها به طور مستقیم با گلخانه داران منطقه 

جنوب كرمان قبل از تولید قرارداد منعقد كرده اند.

روزهای سیاه طلای سفید خراسان جنوبی

کارخانجات روغن کشی پنبه تعطیل شدند 

اجرای سیستم های آبیاری تحت فشار در جنوب کرمان
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ادامه از صفحه 4
علاوه بر این درباره بهره مندی از صندوق توسعه 
ارزی یا همان صندوق ذخیره ارزی سابق مصوباتی 
وجود دارد كه طی این سال ها هرچه برای بهره مندی 
از آن ت��لاش كردیم غیر از یك م��ورد كه در دولت 
قبل ب��رای تكمیل خ��ط 4مجوز دریاف��ت كردیم 
تاكن��ون راه به جایی نبرده ای��م در حالی كه خط 3 
و۶ در حال حاضر نیازمند حمایت هستند. همچنین 
قانون حمایت از سامانه های ریلی نیز وجود دارد كه 
براس��اس آن باید ۵0درصد هزینه ساخت مترو را از 
محل منابع دولتی و ۵0درصد از منابع ش��هرداری 
تامین شود در حالی كه كل بودجه دریافتی از دولت 
90میلیارد تومان بوده و شهرداری هزار و700میلیارد 

تومان تنها برای خط 3هزینه كرده است.
  مشکل کجاس�ت، چرا دولت ها از پرداخت سهم 

مترو طفره می روند؟
فك��ر می كنم دلیل آن این اس��ت ك��ه دولت ها 
تلاش می كنند فقط مشكل امروز را حل كنند و به 
سرمایه گذاری بلندمدت بویژه در حمل ونقل عمومی 
عنایت لازم را ندارند. همیشه به دنبال این هستیم 
كه امروز را پشت س��ر بگذاریم. باید فردا را با دقت 
دید، هر چه فردا را كمرنگ تر ببینیم امروز پرهزینه تر 
خواهد شد. من این مطلب را برای بسیاری از مقامات 
كشوری توضیح داده ام. زمانی كه قیمت نفت خیلی 
هم پایین نیامده بود گفتم یك لیتر بنزین براساس

FOB خلیج فارس معادل ی��ك دلار قیمت دارد و 
صنعتگران در سال بین یك 2میلیون خودرو تولید 
می كنند. فرض كنید سالانه یك میلیون خودرو تولید 
شود و این تعداد خودرو باید به ازای هر ماه ۶0 لیتر 
بنزین دولتی دریافت كنند و به ازای هر لیتر دولت 
نزدی��ك به هزار تومان یاران��ه پرداخت كند. بر این 
اساس وزارت نفت موظف است 720میلیارد تومان 
برای این تعداد خودرو یارانه پرداخت كند. این غیر از 
خودروهایی است كه در حال حاضر وجود دارد. چرا 
یك بار دولت یارانه یك س��ال این خودرو ها را حذف 
نمی كند و این مبالغ را به مترو اختصاص نمی دهد؟ 
عادت كرده ایم روزمرگی كنی��م و افق بلندمدت را 
نمی بینیم. در حالی كه با استفاده از مترو به ازای هر 

مسافر0/7لیتر سوخت صرفه جویی می شود.
  ام�ا در آن س�وی ماجرا تع�دادی از نمایندگان و 
کارشناس�ان بر این باورند که مترو خودکفاس�ت و 
می تواند بخش عظیمی از هزینه های خود را تامین 

کند؛ تا چه حد با این دیدگاه موافق هستید؟
این موضوعی اس��ت كه غصه های ما را بیش��تر 
می كند و نشان می دهد نسبت به وضع موجود هم 
اطلاعات ضعیف است. ما سالانه 800میلیارد تومان 
برای نگهداشت متروی موجود یارانه می دهیم. یعنی 
پولی را كه م��ردم باید برای بلیت پرداخت كنند یا 
دولت باید به شهرداری پرداخت كند تا ما بلیت ارزان 
در اختیار مردم قرار دهیم خودمان پرداخت می كنیم 

تا بتوانیم حقوق، اقلام مصرفی و تعمیرات ضروری 
را انجام دهیم. اس��تهلاک و كالاهای س��رمایه ای و 
خواب سرمایه را هم در نظر نگرفته ایم. هر كس فكر 
می كند مترو سوددهی دارد ما دستش را می بوسیم و 
تقاضا می كنیم برای اداره مترو و سرمایه گذاری برای 

گسترش آن وارد میدان شود.
 پرداخ�ت 800میلی�ارد تومان در س�ال رقم قابل 
توجهی اس�ت. ای�ن مبلغ ص�رف چ�ه هزینه های 
می شود و چرا چنین هزینه ای به شهرداری تحمیل 

شده است؟
م��ردم با خرید بلیت حدود 70میلیارد تومان به 
مترو پرداخت می كنند و ب��رای گذران هزینه های 
جاری مترو كه شامل حقوق و دستمزد و خرید اقلام 
مصرفی اس��ت ضرورت دارد شهرداری 800میلیارد 
تومان به این مبلغ اضافه كند. البته گاهی هم دولت 
۵0میلیارد تومان یارانه پرداخت می كند كه رقم آن 
در مقابل هزینه های جاری مترو هیچ است. سرمایه 
ما هیچگاه برگشت ندارد. امسال هزار و 700میلیارد 
تومان برای خط 3هزینه ش��ده تا بخش شمالی آن 
راه اندازی ش��ود. بخش اندك��ی از هزینه ها به عنوان 
س��رمایه باقی می ماند اما مبلغی ك��ه در بالا به آنها 
اشاره شد همگی جزو مخارج بوده و به سرعت خرج 
می شود. مانند یارانه هایی كه دولت پرداخت می كند 
و به سرعت برای خرید نان و چند قلم كالای مصرفی 
دیگر هزینه می شود. این یارانه هم برای مترو هزینه 
ش��ده و به سرعت از بین می رود. همانطور كه گفته 
شد دولت در حدود 20 تا حداكثر ۵0 میلیارد تومان 
یارانه به مترو می دهد و مردم هم ۶0 تا 70میلیارد 
توم��ان بابت بلیت پرداخت می كنند و ش��هرداری 
هم 800میلیارد تومان هزینه می كند تا فقط چرخ 

متروی موجود بچرخد.
 بودجه س�ال آینده را چطور ارزیابی می کنید؛ آیا 
می توان برای توسعه مترو و حمل ونقل عمومی به این 

بودجه امیدوار بود؟
ما هیچگاه با بودجه س��نواتی ك��ه در مجلس 
مصوب می شود نتوانس��ته ایم مترو بسازیم. عددی 
در حدود 200میلیارد تومان مصوب می ش��ود كه 
در نهای��ت یك س��وم آن را پرداخ��ت می كنند در 
حالی كه س��اخت هر كیلومتر مت��رو 100میلیارد 
تومان هزینه دارد. پس با بودجه سنواتی نمی توان 
كاری انج��ام داد. بخش عمده ای��ن كار روی دوش 
شهرداری تهران است. ما معتقدیم نباید بلایی كه 
س��ر بودجه دولت آمده بر سر بودجه شهرداری هم 
بیاید. در حال حاضر بودجه دولت صرف ردیف های 
اجرایی می ش��ود و بودجه عمرانی ناامیدكننده به 

نظر می رس��د. ب��ا توجه به وضعی��ت بودجه دولت 
نمی توان كارهای زیربنایی انجام داد. بیشتر بودجه 
معطوف به پرداخت یارانه و حقوق و دستمزد شده و 
بخش عمرانی بی نصیب مانده است اما خوشبختانه 
شهرداری بیش از 70درصد بودجه خود را عمرانی 
قرار داده و امیدواریم این عدد به 80 درصد برس��د. 
با بودجه دولت كار شدنی نیست. نه دولت پیشنهاد 
می دهد و نه مجل��س بودجه ای برای مترو مصوب 
می كن��د، پس تنها راه س��اخت مترو اس��تفاده از 

فاینانس است. 
 استفاده از فاینانس چه ویژگی هایی دارد؟

اول اینكه می توانیم مطمئن باشیم به این پول 
دسترس��ی داریم. درست است كه یكجا این مبلغ 
پرداخت نمی شود اما می دانیم این منبع در اختیار 
ما اس��ت و زمانی كه یك خ��ط را فاینانس كردیم 
مطمئن هستیم هزینه آن تامین شده است. نكته 
دوم این است كه قدرت برنامه ریزی پیدا می كنیم 
و می دانیم چقدر جبهه كاری تعریف كنیم و تا چه 
حد امكانات را درگیر كنیم. سوم هم اینكه می دانیم 
سالانه باید رقمی برای بازپرداخت این مبلغ در نظر 
بگیرم بنابراین وضعیت كار روش��ن می شود. زمانی 
كه اعداد و ارقام این پروژه ها بسته می شود رقم های 
درشتی لازم است. قیمت یك واگن ممكن است به 
۵ میلیارد تومان برس��د. 7 واگن برای یك رام قطار 
لازم اس��ت كه در مجموع هر رام قطار 3۵ میلیارد 
تومان هزینه دارد. اگر سرفاصله قطارها را 4دقیقه در 

نظر بگیریم و به ازای هر كیلومتر طول خط هم یك 
رام قطار نیاز داشته باشیم برای مسیر 37كیلومتری 
خط 3 یكهزار و 29۵میلیارد تومان فقط باید برای 
واگن ه��ا پرداخ��ت كنیم.  علاوه ب��ر این نمی توان 
تجهیز یك خط را طی س��الیان متمادی انجام داد 
و به صورت تكی واگن خرید. باید یك خط یك باره 
تجهیز شده و مورد بهره برداری قرار گیرد و ناوگان، 
امكانات و تجهیزات را زیر بار ببریم. اگر بدانیم این 
مبلغ طی مدت 2 سال تامین می شود با برنامه ریزی 
و كار شبانه روزی عملیات ساخت مترو آغاز می شود. 
برای حل مساله یك راه وجود دارد و راه دومی هم 
نیست. دولت باید اجازه دهد از فاینانس كشورهای 
خارجی استفاده كنیم. در حال حاضر این ظرفیت 
قانونی با كش��ور چین وج��ود دارد اما متاس��فانه 
شنیده ها حاكی از آن است كه پروژه های متعددی 
به چین معرفی ش��ده اما دولت مت��رو را به عنوان 
اولویت معرفی نكرده اس��ت در حال��ی كه مترو و 
شهرداری توانسته اس��ت از این فاینانس به خوبی 
استفاده كند. مذاكراتی با دولت چین شده تا سقف 
این فاینانس را افزایش دهند تا از مبالغ بیش��تری 
بتوانیم استفاده كنیم اما به هر ترتیب در یك نقطه 
به نام شورای اقتصاد متوقف هستیم و تمدید مجوز 
صادر شده در دولت قبل با مشكل روبه رو شده است. 
در دولت قبل مجوز دریافت ش��د اما با برداش��تن 
گام ه��ای مقدماتی ای��ن كار مدت اعتب��ار گواهی 
ش��ورای اقتصاد به پایان رسید و در حال حاضر كه 

تمام مقدمات كار فراهم شده اعتبار گواهی شورای 
اقتصاد تمام شده است. برای حل مشكلات متروی 
تهران تنها فاینانس راهگشاست و همه كارهای آن 
انجام گرفته و بانك عامل انتخاب شده، طرح توجیه 
اقتصادی ارائه شده و مذاكرات با فاینانسور خارجی 
به پایان رس��یده و مراحل ساخت و تولید در مسیر 
واقعی قرار گرفته، تنها كافی است دولت قلم را روی 
برگه شورای اقتصاد بچرخاند تا خط 3، 7 و ۶ مترو 
در سال 9۵ قابل بهره برداری شود. شهردار تهران هم 
قول داد تا پایان سال9۵ بهره برداری از این خطوط 
انجام شود و ما این تجربه را داریم كه وقتی شهردار 
قول می دهد آن را تعهد مسؤولانه تصور می كند و 
ذره ای در این مسیر كوتاهی و اغماض نخواهد كرد. 
 ب�ا توجه به اهمیت مترو و ارتباط آن با س�لامتی 
ش�هروندان، چرا دولت ب�رای ص�دور مجوز تعلل 

می کند؟
 من هنوز نتوانس��ته ام دلیلی برای این كار پیدا 
كنم. البته به ما گفته اند چون مترو جزو پروژه های 
اولویت دار نبوده این اتفاق افتاده است كه خود جای 
تعجب دارد. چ��را زمانی كه م��ردم در اثر آلودگی 
هوا می میرند و زندگی در ش��رایط سخت پایتخت 
را تحم��ل می كنند مترو به عنوان تنها راه كمك به 
وضعی��ت حمل ونقل عمومی و محیط زیس��ت از 
اولوی��ت دولت خارج اس��ت؟ طرح های صنعتی یا 
معادن برای اس��تفاده از فاینانس معرفی شوند اما 

مترو بی بهره می ماند!
البته به تازگی دولت مطرح كرده كه اگر بتوانیم 
ظرفیت بیشتری برای فاینانس در نظر بگیریم مترو 
را هم معرفی خواهیم كرد و حتی طرف چینی هم 
موافقت كرده اما هنوز مجوز این كار از شورای اقتصاد 
بیرون نیامده است. ما همه بضاعت شهرداری را به 
كار گرفته و تلاش می كنی��م و امیدواریم چرخش 
قلم ها به سمت منفعت مردم هر چه سریع تر صورت 

گیرد.
 یک�ی از برنامه ه�ای اصل�ی معاون�ت حمل ونقل 
ش�هرداری تهران صدور مجوز ه�ای طرح ترافیک 
اس�ت. امس�ال و در برنامه ریزی برای ای�ن کار چه 
موضوع�ات جدیدی را م�د نظر ق�رار داده و صدور 
آرم های طرح ترافیک جدید چه تفاوت هایی با سال 

جاری دارد؟
یك��ی از تفاوت های عمده این برنامه در س��ال 
جدی��د حذف برچس��ب های طرح ترافیك اس��ت. 
از ابتدای س��ال94محدوده زوج و فرد هم با كمك 
دوربین ها و به صورت مكانیزه كنترل خواهد شد و 
محدوده طرح ترافیك هم كه از این امكان بهره مند 

است بنابراین صدور برچسب ضرورت ندارد. زمانی 
ك��ه با دوربین می توان همه خودرو های وارد ش��ده 
ب��ه محدوده طرح ترافیك و مح��دوده زوج و فرد را 
رص��د كنیم قرار دادن مامور پلیس در این نواحی و 
تحمل تنش هایی كه افراد متخلف انجام می دهند 
كاری اس��ت كه نه در شأن پلیس است و نه زیبنده 
مردم بنابراین شهرداری در مبادی ورودی و خروجی 
محدوده ه��ای ترافیكی دوربین های��ی با تكنولوژی 
پردازش تصویری نصب كرده كه این دوربین ها پلاک 
خ��ودرو را به دیتا تبدیل ك��رده و با بانك اطلاعات 
خودروهای دارای مجوز مقایسه می كنند، اگر خودرو 
دارای مجوز نبود اطلاعات به پلیس ارسال شده و در 
آنجا ثبت می ش��ود. با توجه به این تكنولوژی چاپ 
برچس��ب ضرورت نداشت و حذف ش��د اما كارتی 
مش��ابه كارت های الكترونیكی ب��رای مردم تدارک 
دیدیم كه با این كارت می توانند علاوه بر اس��تفاده 
از وسایل حمل ونقل عمومی مانند مترو و اتوبوس در 
صورت كنترل ماموران راهور به عنوان مجوز ورود به 

طرح نیز به پلیس ارائه دهند.
تف��اوت دیگری كه امس��ال ایجاد ش��ده امكان 
انتخاب روزهای اس��تفاده از طرح ترافیك است. ما 
تا پایان بهمن ماه اس��امی واجدان ش��رایط را اعلام 
خواهیم كرد. البته اعلام اسامی به معنای این نیست 
كه اگر فردی در لیس��ت نبود واجد ش��رایط نبوده 
است. سیستم بررس��ی به این شیوه عمل می كند 
كه همه اطلاعات افراد دریافت ش��ده و امتیازدهی 
می ش��ود و چون تعداد مجوزها محدود است بین 
افرادی كه بالاترین امتیاز را كسب كرده اند، تقسیم 
می ش��ود. این افراد باید به دفاتر خدمات شهرداری 
مراجعه كرده و مستندات خود را ارائه كنند و پس از 
تایید مدارک می توانند با شماره پیگیری تعلق گرفته 
از طریق وب س��ایت این معاونت وارد سیستم شده 
و روزهای��ی را كه تمایل به اس��تفاده از مجوز طرح 
ترافیك خود ندارن��د انتخاب كنند. هنگام ورود به 
س��ایت پنجره ای برای كاربر باز می شود كه 12ماه 
سال و تمام روزهای طرح را نشان می دهد تا كاربر 
روزهایی كه می تواند از طرح استفاده نكند را انتخاب 
كند. به عنوان مثال فردی كه اس��تاد دانشگاه است 
و روزهای دوش��نبه كلاس ندارد می تواند روزهای 
دوشنبه را از برنامه خارج كند. این روشی داوطلبانه 
اس��ت كه تعداد روزها را كاهش دهند. هزینه طرح 
ترافیك ه��م در قبال روزهایی كه طرح اس��تفاده 
می ش��ود دریافت خواهد ش��د. به عنوان مثال اگر 
هزین��ه طرح یك میلیون تومان برای 300روز تردد 
در نظر گرفته ش��ده هر روز استفاده از آن 3هزار و 
300تومان هزینه دارد كه افراد به تعداد روزهایی كه 
از طرح استفاده می كنند آن را پرداخت خواهند كرد. 
نكت��ه دوم اینكه به تعداد روزهایی كه افراد انتخاب 
كنند وارد طرح نشوند یك شارژ 2۵0تومانی كارت 

حمل ونقل عمومی دریافت خواهند كرد.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری پایتخت در گفت وگو با »وطن امروز«:

» مترو« در اولویت دولت نیست!
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